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قیمت سکه و ارز ) به تومان(

 مسکن مهر، فراموش شده وزارت راه!
روزنامه وطن امروز

گران شــدن دوباره مسکن مهر دستمایه گزارش وطن امروز درباره این 
معضل به ظاهر تمام نشدنی شده است: هنوز معلوم نیست متقاضیان و حتی 
دارندگان مســکن مهر که این روزها به دلیل تأخیر در تحویل واحدهایشان، 
خانه هایشان در حال فرســوده شدن است تا چه زمان باید مشمول افزایش 

قیمت های جدید شوند. 
دارندگان مسکن مهر گردن شان از مو باریک تر و دیوارشان همچنان کوتاه 
اســت به طوری که واحدهای تحویل داده شده نیز به تازگی مشمول افزایش 
قیمت جدید شده اند. این افزایش قیمت که به اظهار دست اندرکاران شهر جدید 
پردیس براساس دستورالعمل شماره 3 مشمول تعداد 3500 واحد مسکونی 
فاز 3 پردیس شــده است رقمی بالغ بر 4 تا 5 میلیون تومان است که حتی 
صاحبان واحدهایی که کلید را تحویل گرفته اند نیز در زمان دریافت ســند 
باید این مبلغ اضافه شــده را پرداخت کنند. نکته اما اینجاست که دارندگان 
واحدهای 111 مترمربعی فاز 3 پردیس که تاکنون مبلغی حدود 58 میلیون 
تومان را به حســاب مسکن مهر پرداخت و بالغ بر 29 میلیون تومان نیز وام 
بانک مسکن مهر را دریافت کرده اند و برای آنها کارت اقساط صادر شده است 
و در واقع تسویه حســاب کرده اند اکنــون برای گرفتن کلید واحد خود بنابر 
دستورالعملی که به شماره 3  معروف است و ظاهرا در 6 تیرماه امسال ابلاغ 
شده باید مبلغی را در حدود 4 تا 5 میلیون تومان به اسم افزایش قیمت واحد 
خود به حساب مسکن مهر واریز و آنگاه برای دریافت کلید واحد مسکن مهر 

خود اقدام کنند...
به هرحال این قصه ســر دراز دارد و هر زمان که ســازندگان مسکن مهر 
دچار کمبود اعتبارات می شوند با صدور دستورالعملی جدید، کلاه دیگری از 
ســر متقاضیان این واحدها برمی دارند. نیک پیداست که تأمین زیرساخت ها 
و نصب انشعابات واحدهای مسکن مهر چند سالی است که به تأخیر افتاده و 
پیش بینی می شــود که همچنان در تأخیر بماند بنابراین به طور قطع وزارت 
نیرو و پیمانکاران در هر زمان که بخواهند این زیرســاخت ها و انشــعابات را 
تهیه و نصب کنند با افزایش قیمت دوباره ای روبه رو شــده و باز هم آن را از 
ســاکنان و دارندگان واحدهای مسکن مهر طلب می کنند همچنانکه تاکنون 

این کار را کرده اند. 
حقیقت تلخ ماجرا اینجاست که همین 3500 واحد مسکن مهری مشمول 
افزایش قیمت شده اند هنوز قابل سکونت نیستند و حتی با پرداخت این مبلغ 
نیــز به آب، برق، گاز و دیگر امکانات رفاهی مندرج در قرارداد خود نخواهند 
رسید. نکته مهم اینکه هم اکنون از هر واحد مسکونی که هیچ امکاناتی ندارد 
و قابل سکونت هم نیست مبلغ 300 هزار تومان بابت شارژ، هزینه نگهبانی و 
نظافت که البته وجود خارجی هم ندارد، می گیرند که رقم دریافتی در مجموع 
به عدد یک میلیارد و 500 میلیون تومان می رســد و این گرفتن ها همچنان 
ادامه دارد، چراکه وزارت راه و شهرسازی اگرچه این طرح را به حال خود رها 
کرده اما فاجعه بارتر آنکه نظارت را هم از دستور کار خود خارج کرده و بطور 
تلویحی به پیمانکاران و مدیران پروژه اجازه داده است هر طور که می توانند سر 
مردم کلاه بگذارند و پول های بی حساب و کتاب را بگیرند و در جیب بگذارند.

 صنعت و معدن در قهقرا!
روزنامه تعادل

تعادل با بررســی آمار جدید وزارت صنعت، معدن تجارت، درباره اوضاع 
صنایع و معادن کشور نوشته: تازه ترین آمار عملکرد وزارت صنعت، معدن و 
تجارت حاکي از نمره منفي شاخص هاي مهم صنعتي در  2ماهه نخست سال 
جاري در مقایســه با مدت مشابه سال گذشته است. بر این اساس، عملکرد 
وزارت صنعت، رشــد منفي شاخص هاي جواز تاســیس، پروانه بهره برداري 

صنعتي، گواهي کشف و پروانه کشف را نشان مي دهد.
 همچنین تعداد پروانه بهره برداري معادن و مجوزهاي برداشت در فروردین 
و اردیبهشت ماه سال جاري نسبت به مدت مشابه سال گذشته کاهش یافته 
است. به همین ترتیب میزان اشتغال پیش بیني شده براي جوازهاي تاسیس 
و پروانه هاي بهره برداري صادر شده در وزارت صنعت، رشد منفي را نسبت به 

2ماهه نخست سال گذشته تجربه کرده است. 
پیش بیني سرمایه در جوازهاي تاسیس صادر شده در وزارت صنعت در 
2ماهه نخســت سال جاري نیز رشد منفي را در مقایسه با مدت مشابه سال 
93 تجربه کرده است و تنها پیش بیني سرمایه پروانه هاي بهره برداري صادر 
شده در 2ماهه نخست سال جاري رشد 11/2درصدي را در مقایسه با مدت 

مشابه سال گذشته تجربه کرده است.
بی محلی بانکها به  سیاست دولت برای مسکن

روزنامه دنیای اقتصاد
ایــن روزنامه حامی دولت از بی محلی بانکها بــه طرح اخیر دولت برای 
پرداخت وام مسکن گزارش داده است: بانک هاي تجاري دولتي و خصوصي با 
گذشت یک ماه و نیم از مجوز شوراي پول و اعتبار براي »آزادسازي پرداخت 
وام خرید مسکن«، هنوز نسبت به ایجاد »بازار رقابتي در حوزه ارائه تسهیلات 
مســکن« اقدامي انجام نداده اند و شــعب غالب بانک ها در تهران درخواست 
متقاضیان وام جدید 60 میلیون توماني خرید مسکن را با عناویني همچون 
»به ما ابلاغ نشده« یا »فقط به بانک مسکن مراجعه کنید«، پاسخ مي دهند...

آنچه هم  اکنون از سرنوشت اجرایي این مصوبه طي یک ماه و نیم گذشته، 
بیرون آمده است، از نوعي ناکامي در تحقق سیاست جدید وزارت راه وشهرسازي 
و البته بانک مرکزي حکایت دارد و نشان مي دهد: »انحصارزدایي« از وام مسکن 
که مي تواند شرایط دسترسي متقاضیان به تسهیلات مکفي و ارزان قیمت با 

مدت بازپرداخت طولاني تر را فراهم کند، تاکنون موفق نبوده است.
بررســي هاي »دنیاي اقتصاد« درباره منشا بي محلي بانک هاي تجاري به 
مصوبه اخیر، مشــخص مي کند: سیستم بانکي در مقطع فعلي تحت تاثیر 4 
معضل بازار پول، توان لازم را براي پرداخت وام مسکن سه سقفي -60، 50 
و 40 میلیوني- از دست داده است و تا اطلاع ثانوي از منابع کافي براي ارائه 

این تسهیلات بدون سپرده برخوردار نیست.
بانک هاي تجاري در حال حاضر با 4 معضل که به ترتیب اهمیت ، شامل 
»شــکاف بزرگ بین نرخ سود اسمي و ســود واقعي بازار«، »دارایي سمي یا 
همان املاك فروش نرفته بانک ها«، »تسهیلات بد یا همان وام هاي معوق و 
بازپرداخت نشده« و »نسبت پایین کفایت سرمایه« مي شود، روبه رو هستند. 
براي وام  خرید مسکن بدون  سپرده، نرخ سود 21 درصد و براي وام ساخت 
نرخ 24 درصد تعیین شده اما بانک ها که طبق متن مصوبه باید این تسهیلات 
را از محــل منابع داخلي خود تامین کنند، مجبورند چالش نبود منابع را از 
طریق استقراض از بازار بین بانکي و با نرخ 28 درصد مرتفع سازند؛ درنتیجه 
قیمت تمام شده وام مسکن برایشان بیشتر از سود تسهیلات مي شود و همین 
شکاف تا این لحظه مانع از اجراي مصوبه شده است. در حال حاضر سود واقعي 

در بازارها همچون بازار اجاره نزدیک 30 درصد است...
بی محلــی بانک های تجاری به پرداخت وام 60 میلیونی موجب شــده 
هم اکنون حدود دوســوم از ظرفیت تقاضای مصرفی در بازار مســکن برای 
بهره مندی از تسهیلات، بلاتکلیف باشد. به این علت که ظرفیت تعریف شده 
برای وام خانه اولی ها که قرار اســت تا سقف 80 میلیون تومان به متقاضیان 
خرید مسکن پرداخت شود حداکثر سالانه 100 هزار فقره تعیین شده، این 
در حالی است که براساس آخرین آمارها، سالانه یک میلیون معامله مسکن 
در کشور انجام می شود که 60 درصد آنها تقاضای مصرفی میان درآمد رو به 

پایین هستند که متقاضی اصلی وام خرید به حساب می آیند.

اقتصاددرآینهرسانهها

سخنرانی
مراســم باشــکوه شــب های احیاء با حضور امت حزب ا... در 
مســجد حضرت ولی عصر)عج( در شــب های 19، 21، 23 
رمضان از ســاعت 23 با خواندن دعای جوشن  آغاز و مراسم 
مخصوص شــب های احیاء توســط دانشمند عالیقدر 
حجت الاسلام والمسلمین فرقانی خراسانی 

برگزار می گردد.
نشانی: بالاتر از میدان پاستور - خ آذربایجان مسجد ولی عصر)عج(
الاحقر میرخانی - امام جماعت مسجد حضرت ولی عصر)عج(

یادبود

به مناسبت سالگرد درگذشــت پدری مهربان حاج رجبعلی زارع چیان 
ســودانی مجلس تذکر و یادبودی در روز پنج شنبه مورخ 94/04/18 از 
ســاعت 18 تا 19/30 واقع در بهشت زهرا قطعه  252 ردیف 67 شماره 

43 برگزار می گردد.
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نگاه اقتصادی

طرح پالایشی سیراف که در سال 93 از طریق یک فراخوان عمومی توسط 
وزارت نفت ارائه شد را می توان یکی از اقدامات مثبت زنگنه در مقابله با خام 
فروشــی میعانات گازی دانســت. در این طرح قرار است هشت پالایشگاه به 
ظرفیت 60 هزار بشکه در روز مجموعاً 480 هزار بشکه میعانات گازی را در 
روز پالایش کنند. وزارت نفت متعهد شده است که خوراك این واحدها را تا 
12 سال از زمان عقد قرار داد به قیمت95% فوب خلیج فارس تأمین نماید. 
این طــرح از جنبه های گوناگونی از قبیل برنامه ریزی برای پالایش میعانات 
گازیِ حاصل از فازهای آتی پارس جنوبی، پرهیز از تشــدید خام فروشــی و 
نهایتا ارائه مدل جدیدی از سرمایه گذاری مشارکتی بخش خصوصی در صنعت 
نفت حائز اهمیت اســت، اما در عین حال دارای نقاط ضعفی است که لزوم 
انجام بررسی های کارشناسی در این زمینه )و اصلاح آن ها( را بیشتر می کند. 
مراسم کلنگ زنی پالایشگاه سیراف در حالی اواسط خردادماه با حضور معاون 
اول رئیس جمهور و وزیر نفت صورت گرفت که به نظر می رسد این طرح با 

»پایان نامعلومی« روبرو است.
این برای اولین بار است که یک طرح پالایشی در کشور بصورت فراخوان 
و اعلان عمومی به بخش خصوصی واگذار و تخصیص خوراك به آن ها صورت 
می گیرد و اگر منصفانه به قضیه نگاه کنیم، این جزء نقاط مثبت طرح است؛ 
اما اخیرا اظهارات و برنامه ریزی های متفاوتی از ســوی مسئولین وزارت نفت 
برای طرح مذکور اعلام شــده اســت که نگرانی عدم پختگی کافی طرح و 
عدم پیش بینی دقیق برای آینده آن را ایجاد می کند. با در نظر گرفتن همه 
جوانب کار و مسئولیت وزارت نفت برای موفقیت طرح و جلوگیری از توقف 
یا شکســت آن و با توجه به بزرگی طرح و بی ســابقه بودن سطح مشارکت، 
اعمال برخی تغییرات و اصلاحات در طرح اولیه به شرطی که موجب بهبود 
و پختگی آن شود طبیعی به نظر می رسد؛ اما در صورتی که این تغییرات به 
ضعیف تر شدن طرح منجر شود باید مورد نقد منصفانه و دلسوزانه قرار گیرد 
تا هم با رفع آن ها به پیشرفت و آبادانی کشور کمک شود و هم مورد تجربه  

برای دولت های بعد باشد.
اولین نقد وارده را شاید بتوان عدم اطلاع رسانی رسمی و عمومی وزارت 
نفت از برگزیدگان 8 شرکت سرمایه گذاری در طرح سیراف دانست. با توجه به 
گستردگی کار و بررسی دقیق  سابقه 33 شرکت حضور یافته در این فراخوان 
و گزینش 8  شــرکت برگزیده، تأخیر چند ماهــه در اعلام برگزیدگان این 
فراخوان چندان غیرطبیعی نیست اما بهتر بود مشابه فراخوان عمومیِ طرح 
که در جراید کثیر الانتشار مورد اطلاع عموم قرار گرفت، نتیجه آن نیز بطور 
رسمی توسط روابط عمومی وزارت نفت در معرض افکار عمومی قرار می گرفت 
تا زمینه هرگونه شــائبه ای از بین برود. سایت ها و خبرگزاری های زیادی از 
حوالی بهمن ماه نسبت به افشای فهرست 8 شرکت برگزیده اقدام کردند که 
بین فهرست های گوناگون تا حدودی اختلاف وجود داشت و همچنان نیز نام 
شــرکت های جدیدی به این فهرست ها در قالب کنسرسیوم اضافه می شود. 
البته همانطور که ذکر شــد تشــکیل کنسرسیوم ها و حضور مشارکتی چند 
شرکت خصوصی در هر کدام از آن ها که به جذب سرمایه بخش خصوصی و 
همکاری متقابل آن ها با وزارت نفت انجامیده است جزء نقاط مثبت و بدیع 
طرح محســوب می شــود اما بهتر بود اعلام رسمی اسامی آن ها نیز از طریق 

وزارت نفت صورت پذیرد.
مســئله دوم این اســت که در طرح ارائه شده  در فراخوان عمومی، نفتا، 
گازوئیل، گازمایع )LPG( و ســوخت جت به عنوان محصولات پالایشــگاه 
ســیراف  مطرح شد. اما پس از مباحث صورت گرفته توسط برخی منتقدین 
پیرامون اینکه تولید و فروش نفتا -که به تنهایی حدود 60 درصد محصولات 
این پالایشگاه را شامل می شود- خود، خام فروشی عمده محسوب می گردد 
و بازار نامطمئنی دارد و گازوئیل تولیدی نیز بدون شیرین سازی از نظر زیست 
محیطی مخرب اســت و چه برای مصرف داخلی و چه برای صادرات، مجوز 
مصرف داخلی و مشــتری خارجی نخواهد داشت، حالا زمزمه های دیگری از 
مسئولین وزارت نفت شنیده می شود. اخیرا متاجی مشاور وزیر نفت در امور 
توسعه پالایشگاه ها و صادق آبادی مدیر عامل شرکت زیرساخت طرح سیراف 
از احتمال تولید بنزین و فراورده های پتروشیمی در فازهای بعد خبر دادند و 
گفتند: در فازهای بعدی سرمایه گذاران می توانند درباره احداث واحدهای بنزین 
ســازی، آروماتیک سازی و الفین با توجه به شرایط بازار تصمیم گیری کنند. 
این در حالی اســت که در گذشته هیچ حرفی از تولید بنزین و فراورده های 
پتروشــیمی نبود. به هر حال با توجه به بازار غیرقابل اعتماد نفتا، این تغییر 
-یعنی حرکت به ســمت زنجیره ارزش محصولات پتروشــیمی- اقدام قابل 
ستایشی اســت اما با توجه به اینکه مجموع میعانات گازی برداشت شده از 
پارس جنوبی فقط برای یک دوره 10-12 ساله به یک میلیون بشکه در روز 
خواهد رســید و پس از آن با افت فشار در فازهای ابتدایی )فازهای 2،1و3( 
مواجه خواهیم شد باید از هم اکنون برای احداث پتروشیمی برنامه ریزی کرد. 
به نظر می رسد با توجه به نوع محصولات پالایشگاه سیراف که خوراك اصلی 
واحدهای پتروشیمی هستند، حرکت به سمت احداث »پتروپالایشگاه« نیز 
فرصت بســیار مناسبی است که موجب کاهش قابل توجه در هزینه ها و بالا 

رفتن توجیه اقتصادی طرح سیراف خواهد شد.
مسئله دیگر و مسئله اصلی این است که در تبصره 3 از بند 17 »تعهدات 
ســرمایه گذاران منتخب طرح سیراف« اشاره شــده بود که سرمایه گذاران 
منتخب طبق تقویم وزارت نفت جهت امضاء تفاهم نامه خرید خوراك میعانات 
گازي به امور بین الملل شرکت ملي نفت ایران مراجعه می نمایند، سپس در 
مرحله پیش راه اندازي پالایشگاه، تفاهم نامه مذکور به قرارداد خرید خوراك 
تبدیــل خواهد شــد. اما اخیرا وزارت نفت اعلام کرده اســت: »این طرح به 
صورت منعطف و با هدف شیرین سازی میعانات گازی و فروش آن، تفکیک 
میعانــات گازی و فروش محصولات میانی، تفکیک میعانات و تصفیه نفتا و 
نفت ســفید و گاز مایع، تفکیک میعانات گازی و نصب دستگاه های تصفیه 
نفتا و ایزومریزاسیون و تبدیل کاتالیستی و تولید بنزین در چند مرحله انجام 

خواهد شد.«
آیا این بدان معناست که شرکت های سرمایه گذاری و منتخب طرح سیراف 
مجازند در مرحله اول، میعانات گازی را به قیمت 95% فوب خلیج فارس از 
وزارت نفت دریافت کنند و پس از یک شیرین ســازی اولیه به فروش آن در 
بازار بین المللی اقدام کنند؟ اگر این طور باشد، نقض آشکار بند 17 »تعهدات 
ســرمایه گذاران منتخب طرح سیراف« اتفاق افتاده است. یکی از نقاط قوت 
طرح پالایشی سیراف همان بند 17 مذکور بود که موجب می شد سازندگان 
پالایشگاه سیراف با کوتاه کردن دوره ساخت پالایشگاه و تعجیل در این امر 
هر چه سریع تر خود را به مرحله راه اندازی و پیش راه اندازی نزدیک کنند تا از 
دریافت خوراك در حداکثر سنوات )بیشترین سال از 12 سال( برخوردار شوند 
ولی اگر قرار باشد طرح مرحله ای ذکر شده مطابق توضیحات اخیر وزارت نفت 
به اجرا درآید، تضمینی برای تکمیل سریع تر این پالایشگاه ها وجود ندارد. اقدام 
مذکور که اگر نام رانت را بر آن نگذاریم، سود هنگفت تقدیمی وزارت نفت از 
منابع ملی به این شرکت ها محسوب می شود، موجب خواهد شد وزارت نفت به 
جای سیاست گذاری صحیح و تنظیم گری جهت برون رفت از چالش همیشگی 
تأخیر در طرح های پالایشی نظیر پالایشگاه ستاره خلیج فارس و آناهیتا، به 
عقب گرد در این زمینه بپردازد و بیم آن می رود که شرکت های سرمایه گذاری 
بخش خصوصی نیز به جای کسب تجربه و توانمندی های فنی-تخصصی، به 
کار بازاریابی و فروش میعانات گازی در بازار بین المللی وارد شوند. وقتی این 
شرکت ها مجاز باشند در سال های ابتدایی میعانات گازی را دریافت و پس از 
یک شیرین ســازی ساده آن را به فروش برسانند، چه انگیزه و عجله ای برای 

ساخت و تکمیل پالایشگاه وجود دارد؟

آینده طرح پالایشی سیراف
 در گرو تخصیص خوراک 

عباس محتشم نیا

کمیســیون  رئیــس 
بازرگانی  اتاق  کشــاورزی 
هر  قیمت  گفــت:  تهران 
کیلوگرم شیر در ایران 1200 
تومان و 25 درصد گران تر از 

قیمت  جهانی است.
کاوه زرگــران در گفت وگو 
با فارس درباره وضعیت قیمت  
شــیر در ایران و دیگر کشورها 
اظهار کرد: هر کیلوگرم شیر در 
ترکیه 1030 تومان، در اتحادیه 
اروپــا 970 تومــان و در ایران 
1200 تومان اســت یعنی 25 

درصد گران تر از قیمت جهانی.
وی دلیل گران  تمام شدن 
قیمت شیر را وجود مشکل در 
زنجیره تولید تا مصرف دانست 
و افــزود: دولــت قیمت خرید 
تضمینــی جو و ذرت را بالا در 
نظــر گرفته و در نتیجه قیمت 
خــوراك دام بالاتــر از قیمت 
جهانی اســت بنابر این قیمت 
شیر تولید داخل بالاتر از قیمت  
جهانی و کشورهای همسایه در 

می آید.
رئیس کمیسیون کشاورزی 

اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه 
دامداران خواستار افزایش قیمت 

شــیر به کیلویی 1440 تومان 
هســتند ادامه داد: در صورت 

افزایش مجدد قیمت شــیر، نه 
تنها بخش دیگری از بازار داخلی 
به دلیل کاهــش قدرت خرید 
مردم را از دست می دهیم، بلکه 
بازار بزرگ صادرات عراق نیز به 
طور کامل از دست می رود، چرا 
که با رقبایی جدی مانند ترکیه 

روبرو هستیم.
زرگران درباره میزان تولید 
شــیر در کشــور گفت: سالانه 
حدود پنج میلیون و 700 هزار 
تن شیر در کشور تولید می شود 
که طی  چهار سال گذشته مازاد 

آن به میزان 16 درصد تولید، به 
شیر خشک تبدیل شده است.

وی با اشاره به اینکه سرانه 
مصرف شــیر در کشــورهای 
پیشــرفته 350 کیلوگرم و در 
ایران 80 کیلوگرم اســت ادامه 
داد: توزیع شــیر در مدارس و 
همچنین شیر ارزان قیمت بین 
خانوارها باید از سرگرفته شود.

زرگــران از دپوی 25 هزار 
تن شیرخشک در کارخانجات 
لبنــی و 10 هزار تن در تعاون 

روستایی خبر داد.

رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی تهران:

شیر ایرانی 25 درصد گران تر از قیمت  جهانی است

سرویس اقتصادی-
واردات بی رویــه برنــج به 
کشور در سایه اختلافات وزارت 

کشاورزی و گمرک ادامه دارد.
طبق آمار گمرك فقط در سه ماهه 
ابتدایی امسال 243 میلیون دلار برنج 

خارجی به کشور وارد شده است.
این در حالی است که معاون مرکز 
واردات گمرك ایران گفته است: هیچ 
برنجی بدون مجوز و ثبت سفارش به 
کشور وارد نشده و تمامی  آمار گمرك 

مستند است.
علی معقولــی در مورد اظهارات 
معاون وزیر جهاد کشاورزی مبنی بر 
صحت آمار واردات برنج در سه ماهه 
نخســت امسال اظهار داشت: گمرك 
بدون داشــتن مســتند قانونی حتی 
اجازه ورود یــک کیلوگرم برنج را به 

کشور نمی دهد.
معــاون مرکــز واردات گمرك و 
امور مناطــق آزاد و ویژه تاکید کرد: 
حتی بدون قرنطینه که مسئولیت آن 

بر عهده وزارت بهداشت است، امکان 
ورود برنج وجود ندارد.

وی با تاکید بــر اینکه همه امور 
در گمرك براســاس قانــون و مجوز 
دســتگاه ها انجام می شود، به فارس 
گفت: واردات برنج نیاز به مجوزهای 
استاندارد و بهداشت و ثبت سفارش 
دارد، در غیراین صورت از این محصول 
به صورت رسمی وارد کشور نخواهد 

شد.
معقولی با اشاره به اینکه در جریان 
کشــاورزی  جهاد  وزارت  نامه نگاری 
با گمــرك برای آمار ارایه شــده در 
مورد واردات برنج نیستم، یادآور شد: 
مطمئنا همه چیز در گمرك براساس 
اسناد و مدارك بوده و مستندات آن 

وجود دارد.
معاون مرکز واردات گمرك گفت: 
بخشی از حجم واردات برنج مربوط به 
سهمیه مرزنشینی بوده که بدون ثبت 
سفارش و براساس قانون خاص خود 

انجام می شود.

وی ادامه داد: طبق قانون مقررات 
صادرات و واردات ثبت ســفارش این 
کالاها تــا 6 ماه بــرای ورود مهلت 

قانونی دارد.
گفتنی است طی روزهای گذشته 
عباس کشــاورز معــاون وزیر جهاد 
کشــاورزی از نامه نــگاری با گمرك 
ایران برای اعتراض به آمار منتشر شده 
واردات برنج خبر داده و گفته وزارت 
جهاد کشاورزی امسال مجوزی برای 

واردات این محصول نداشته است.
در همیــن ارتبــاط دبیر انجمن 
برنج کشور با انتقاد از واردات بی رویه 
این محصول، گفت: مشکل ما در این 
زمینه با مشخص شدن میزان دقیق 
مصرف سرانه و تولید برنج در کشور 

حل خواهد شد. 
علیزاده شایق در گفتگو با مهر با 
اشاره به آمار گمرك مبنی بر واردات 
235 هــزار تن برنج بــه ارزش 243 
گمرك  اظهارداشــت:  دلار،  میلیون 
ســازمانی رســمی و آمار اعلام شده 

توسط آن، آماری صحیح است. 
وی اضافــه کرد: اخیــرا یکی از 
مسئولان وزارت جهادکشاورزی اعلام 
کــرده ثبت ســفارش هایی که برای 
واردات انجام می شــود تا 18 ماه برد 
موثر دارنــد و بنابراین برنج هایی که 
امسال وارد شده مربوط به همان ثبت 

سفارش های قبلی است. 
دبیر انجمن برنج کشــور درباره 
جلســه ای که قرار بود برای بررسی 
نیاز کشــور بــه واردات برنج برگزار 
شود، گفت: مســئولان هنوز در این 
زمینه به نتیجه ای نرسیده اند، ضمن 
اینکه چند سئوال وجود دارد که اگر 
ما پاسخ درستی برای آنها پیدا کنیم، 
مشکلاتمان در مورد این موضوع حل 

می شود. 
واردات برنج ماجرای دنباله داری 
است که محل جدال نهادهای مرتبط 
با این موضوع بوده است. انجمن برنج 
ســرانه مورد نیاز برنــج را 38 کیلو، 
وزارت کشــاورزی 40 کیلو و وزارت 

صنعت 41 کیلوگــرم اعلام کرده اند 
که به نسبت اختلاف در سرانه مذکور، 
میــزان واردات مورد نیاز هم متفاوت 

خواهد بود.
محمود حجتی وزیر کشــاورزی 
اواخر فروردین امسال با اشاره به نیاز 
حــدود 3 میلیون تن داخلی به برنج 
ســفید، پیش بینی کرد امسال حدود 
2 میلیون تن برنج در کشــور تولید 
شــود و از مدیریت قیمــت و میزان 
برنــج وارداتی برای تامین نیاز داخل 
و جلوگیری از رقابت برنج خارجی با 

تولید داخل خبر داد.
امــا واردات برنج چیزی نبود که 
دلالان حاضر شــوند از آن صرف نظر 
کنند. در همین رابطه رئیس انجمن 
بنکداران با اشــاره به این که برنج در 
بازار به میزان کافی وجود دارد، گفت: 
آن قدر در ســال های گذشته واردات 
برنــج صورت گرفته اســت که دیگر 
امسال نیازی به واردات مجدد وجود 
ندارد، اما چون در این میان بحث های 

برنج  سودآوری مطرح اســت، قطعا 
هندی دوباره وارد کشور خواهد شد.

حسنی درباره واردات برنج هندی 
نیز توضیح داد: عده ای خاص که اغلب 
از دلالان بنام و مطرح هستند، حتی 
بــا توجه به این که کشــور هم اکنون 
نیازی به واردات برنج ندارد و انبارها 
پر از برنج های ایرانی و هندی اســت، 
به دنبال واردات برنج هندی هستند.

پس از این حجم عظیم واردات بود 
که معاون وزیر کشاورزی از بی نیازی 
کشور به واردات برنج خبر داد و گفت: 
در حال حاضر با توجه به تولید حدود 
یک میلیون و 850 هزار تنی برنج در 
سال گذشــته و واردات آن بازار این 
محصول اشباع است و فعلا نیازی به 

واردات نداریم.
گویا با وجود ســود وسوسه انگیز 
واردات برنج در کنار آشــفتگی بازار 
و ســردرگمی و ناتوانی مسئولان این 
حوزه قرار نیســت پرونــده واردات 
غیرقانونی این محصول برچیده شود. 

آمارهای رسمی منتشر شده 
از سوی شــرکت ملی پالایش و 
پخش فرآورده های نفتی حکایت 
از آن دارد که اعمال سیاست های 
و غیر قیمتی  مختلف قیمتــی 
دولت به منظور مدیریت مصرف 
بنزین در کشــور تاکنون جواب 

نداده است.
شرکت  رسمی  گزارش  براساس 
پالایش و پخــش فرآورده های نفتی 
که در سایت وزارت نفت منتشر شده 
است، از ابتدای سال جاری تاکنون با 
وجود افزایش قیمت بنزین به بیش از 
یکهزار تومان و حذف سهمیه بنزین 
شش میلیون خودرو و موتورسیکلت، 
اما مصرف این فرآورده اســتراتژیک 

نفتی به جای کاهش با افزایش همراه 
بوده است.

از این رو از ابتدای ســال جاری 
تاکنــون بیش از 6 میلیــارد و 650 
میلیون لیتر بنزین در کشور مصرف 
شده که متوسط مصرف این محصول 
پرطرفدار نفتی در مقایســه با مدت 
زمان مشــابه ســال گذشته رشدی 

حدود سه درصد داشته است.
از ســوی دیگــر بــا توجــه به 
ضرب الاجل تعیین شــده از ســوی 
دولت موســوم بــه تدبیــر و امید 
مبنی بر ابطال ســهمیه های بنزین 
700 تومانی ذخیره ســازی شده در 
کارت های ســوخت تا پایان شهریور 
ماه، پیش بینی می شود همزمان با به 

پایان رسیدن ماه مبارك رمضان و آغاز 
سفرهای تابستانی، یک جهش جدید 
در مصرف بنزین کشور به ثبت برسد.

سید ناصر ســجادی مدیرعامل 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
در آخرین اظهارنظر خود با اشاره به 
کاهش حــدود 700 میلیون لیتری 
سهمیه بنزین 700 تومانی کارت های 
سوخت در طول یک ماه ابتدایی آغاز 
طرح آزادسازی قیمت ها، گفته است: 
تا پایان خرداد ماه سال جاری سهمیه 
بنزیــن 700 تومانی کارت ها به یک 
میلیــارد و 650 میلیون لیتر کاهش 

یافته است.
بر این اساس با به پایان رسیدن 
ماه مبارك رمضان و آغاز ســفرهای 

تابســتانی قطعــاً میــزان مصــرف 
سهمیه های 700 تومانی کارت ها هم 
شتاب می گیرد و پیش بینی می شود 
متوسط مصرف بنزین بار دیگر با ثبت 
رکوردهای جدید از مرز 70 میلیون 
لیتــر در روز عبــور کند.به گزارش 
مهر، همزمان بــا آغاز جهش جدید 
مصرف بنزین در کشور اما تولید این 
فرآورده نفتی در طول دو سال ابتدایی 
فعالیت دولت تدبیر و امید هیچ گونه 
افزایشی نیافته است و حتی با انجام 
تعمیرات اساسی پرحاشیه در برخی 
از پالایشگاه های نفت میزان موجودی 
ذخایر بنزین کشور رو به کاهش است.
در این بین مهم ترین استراتژی 
دولت به منظــور تأمین بنزین مورد 

نیاز کشــور در کنار افزایش قیمت ها 
و اعمــال محدودیت های مصرف، به 
جــای احداث، تکمیــل و راه اندازی 
پالایشگاه های نیمه کاره و مجتمع های 
در دست ساخت افزایش تولید بنزین، 
واردات این فــرآورده نفتی از خارج 

کشور است.
احــداث  فعلــی  شــرایط  در 
آناهیتــای  نفــت  پالایشــگاه های 
کرمانشــاه، نفت سنگین خوزستان، 
نفت ســنگین هرمــز »بهمن گنو«، 
پالایشگاه میعانات گازی پارس شیراز، 
طــرح تثبیت پالایشــگاه های نفت 
اصفهان و آبادان، پالایشــگاه شهریار 
تبریز، کاســپین گلســتان، مجتمع 
بنزین سازی پالایشــگاه بندرعباس، 

مجتمع بنزین ســازی پالایشگاه های 
اصفهان و واحد آلکیلاسیون پالایشگاه 
آبادان به دلایل مختلف فنی، عملیاتی 
و تأمیــن منابع مالــی و اعتباری به 
طور کامل متوقف و یا از پیشــرفت 
لاك پشتی برخوردار هستند.از سوی 
نفت  پالایشــگاه های  ساخت  دیگر؛ 
ایران در مالزی و سوریه هم به گفته 
عباس کاظمی مدیر عامل شرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی به 
دلایل نامشــخصی به حالت تعلیق 
درآمده است.در این بین با توقف تولید 
بنزین در مجتمع های پتروشیمی به 
دلیل مشکلات زیست محیطی، هم 
اکنون حجم واردات بنزین کشور به 
میزان قابل توجهی افزایش یافته است.

دانش آموختگان  انجمن  دبیر 
دانشگاه صنعت آب و برق کشور 
در نامه ای خطــاب به وزیر نیرو 
فراقانونی سازمان  دخالت های  از 
محیط زیست در امور آب کشور 

انتقاد کرد.
در بخشــی از نامــه داود کامکار 
آمده است: چندی است در رسانه های 
مختلف و همچنیــن فضای مجازی 
اظهارنظرهایی از ســوی برخی افراد 
غیرمســئول و یا نامطلع در خصوص 
ابعــاد بحــران آب و عوامل بروز آن و 
همچنین طرح های اجرایی پیشــین 
و آتــی صنعــت آب و بــرق صورت 
می پذیــرد. که طی آن بعضا به برخی 
آمارها و ارقامی اســتناد می شود که 

 رئیس ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت، گفت: ما معتقدیم 
که سامانه هوشمند سوخت باید باقی بماند.

علیرضا فیض بخش در گفت وگو با فارس، با اشاره به مزایای حفظ 
کارت و سامانه هوشمند سوخت از جمله شفافیت اطلاعات و جلوگیری 
از قاچاق، گفت: ما معتقدیم که سامانه هوشمند سوخت باید باقی بماند 
و در حال کار روی این مسئله و ارائه پیشنهاداتی به دولت هستیم که 

این اتفاق یعنی حفظ کارت سوخت بیفتد.
وی بــا بیان اینکه در این باره باید به گونه ای پخته عمل کنیم که 
کارت ســوخت باقی بماند، اضافه کــرد: بعضی تحلیل می کنند که با 

التماس و درخواســت نمی شود کارت سوخت را نگه داشت، ما هم به 
دنبال التماس و درخواســت نیســتیم و تلاش می کنیم روشی را پیدا 

کنیم که به طور خودکار کارت سوخت حفظ شود.
رئیس ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت افزود: روی سناریوهایی 
در این رابطه کار می کنیم تا پس از جمع بندی روشــی قابل اتکا برای 

حفظ کارت های سوخت پیدا کنیم.
وی در پاسخ به پرسشی درباره روند باطل شدن کارت های سوخت 
خودروهای بلااستفاده گفت: به طور طبیعی کارت سوخت خودروهای 

فرسوده که از رده خارج می شوند باطل می شود.

فیض بخش ادامه داد: آنچه ما اواخر سال گذشته و اوایل امسال جلو 
می بردیم، بحث ابطال سهمیه ها بود و عملا با ابطال کل سهمیه ها همه 

مقصود حاصل شد.
وی همچنیــن با تاکید بر ادامه کار ســتاد ســوخت گفت: خبر 
انحــلال یا ایجاد تغییراتی در کار یا وظایف ســتاد ســوخت مربوط 
بــه مراجع عالی دولتی اســت، مراجعی مانند تاکســیرانی یا اعضای 
شــورای شــهر در جایگاه ارائه چنیــن اخباری قــرار ندارند و بهتر 
اســت در اظهــار نظر ها و انتشــار چنیــن اخباری دقت بیشــتری

اعمال شود.

برخی وارد کنندگان ،گندم 
وارداتی 900 تومانی را به نرخ 
تضمینی 1155 تومان به عنوان 

تولید داخلی می فروشند.
به گزارش ایســنا ،از ســال 
گذشــته تاکنــون نــرخ خرید 
تضمینی گندم بــه صورت قابل 

توجهی افزایــش یافته و به نظر 
می رســد تولید برای کشاورزان 
اقتصادی تر شده است و آن ها نیز 
تمایلی به فروش گندم هایشان به 

مشتریان عراقی ندارند.
اما نکته اینجاست که حالا نرخ 
خرید تضمینی کــه دولت برای 

گندم معمولی و درم اعلام کرده 
بیشتر از قیمت های کاهش یافته 
جهانی است ،یعنی یک وارد کننده 
برای واردات هر کیلوگرم گندم به 
کشــور نهایتا حدود 900 تومان 
هزینه می کند و حال آنکه دولت 
این محصــول را از کشــاورزان 

داخلــی کیلویــی 1155 تومان 
می خرد. 

البته به همین دلیل و تفاوت 
 255تومانی نرخ داخلی و جهانی 
گندم ،فرصت برای ســودجویان 
فراهم می شود تا به اسم کشاورزان 
داخلی ،گندمی  را که به قمیتی 

پایین تر خریده اند به نرخ مصوب 
کنونی به دولت بفروشند.

طبق اعلام یک مقام مسئول 
در وزارت جهاد کشــاورزی، این 
وزارتخانــه بــرای جلوگیری از 
سودجویی فرصت طلبان پیشنهاد 
وضع عــوارض 150 تومانی برای 

واردکنندگان هر کیلوگرم گندم 
را به شورای اقتصاد فرستاده که 
هنوز تصویب نشده است اما اگر 
این ما به التفاوت تصویب شود دیگر 
برای آن دسته از وارد کنندگانی که 
قصد تجارت به نام گندم را دارند، 

صرفه اقتصادی نخواهد داشت.

گندم خارجی را با نام محصول ایرانی به دولت فروخته اند

رئیس ستاد مدیریت حمل و نقل:

کارت سوخت باید باقی بماند

واردات بی رویه برنج در گیر و  دار اختلاف وزارت کشاورزی و گمرک

حذف سهمیه بندی نتیجه عکس داد

مصرف بیش از 6/5 میلیارد لیتر بنزین در سال جاری

در نامه ای خطاب به وزیر نیرو مطرح شد

انتقاد از دخالت های فراقانونی سازمان محیط زیست در امور آب کشور
علاوه بر غیرمستند بودن، نادرست نیز 
می باشند و از قضا بر پایه همین آمار و 
اطلاعات ناصحیح، تجزیه و تحلیل هایی 
در خصــوص عوامل بروز بحران، ارائه 
و منعکس می شــود که فاقد هرگونه 

مبنای علمی و کارشناسی هستند.
به عنوان مثالی از این نوع اطلاعات 
و اخبار این پرسش مطرح می شود که 
آیا واقعا حجم سالانه آب تبخیر شده 
از مخزن ســدهای کشور آن گونه که 
مشاور ریاست محترم سازمان محیط 
زیســت اعلام نموده اند، سی میلیارد 
متر مکعــب، یعنی حتی بیش از کل 
حجم آب ذخیره شده کنونی در تمام 
سدهای کشــور بوده یا میزان واقعی 
کمی بیشتر از دو میلیارد متر مکعب، 

یعنی حدود پنج درصد حجم سدهای 
کشــور اســت؟!در ادامه نامه مذکور 
تصریح شده که نکته حائز اهمیت که 
شاید مهم ترین هدف این مکتوبه این 
است که می بایست اولا میزان و ابعاد 
بحران، به درستی اندازه گیری شود، و 
حتما به میزان واقعی نمایانده شود و 
در این خصوص از هرگونه بزرگنمایی 
یا کوچک انــگاری، خودداری گردد و 
در ثانی، علل و عوامل بروز بحران نیز 
فارغ از مباحث حاشیه ای و کلیشه ای 
معمول، شناســایی و سهم هر عامل، 

به درستی تفکیک و بیان گردد.
مســلما اگر در هر یک از مباحث 
فوق )یعنــی اندازه گیری بحران و نیز 

تعیین قدرالسهم هر عامل(، بر مبنای 
اطلاعات بعضا غلط و غیرکارشناسی، 
قضاوت، تصمیم گیری و اقدام شــود، 
راهکارهای مهار بحران، به خطا رفته 
و نتیجه ای جز وخیم تر شدن شرایط 

در پی نخواهد داشت.
دبیــر انجمــن دانش آموختگان 
دانشــگاه صنعت آب و برق در بخش 
دیگــری از نامه خــود به چیت چیان 
وزیر نیرو نوشــته است: اخیرا دخالت 
نهادها و ارگان های دیگر در محدوده 
وظایف و اختیارات وزارت نیرو بسیار 
گســترده تر از پیش شــده و برخی 
ارگان ها نظیر وزارت نفت )در موضوع 
احداث نیروگاه های برق( یا ســازمان 

حفاظت محیط زیست، پا را از حدود 
اختیارات قانونی خود فراتر گذاشــته 
و وارد مباحث و حوزه هایی شــده اند 
که به هیچ وجه حیطه تخصصی شان 

نمی باشد.
- آیا محدوده اختیارات و تکالیف 
این سازمان براساس قوانین موضوعه 
کشور، احصاء شده و مشخص است یا 
حدود اختیارات این سازمان لایتناهی 
و فراقانونی است؟! آیا مطابق آیین نامه 
ارزیابــی زیســت محیطــی طرح ها، 
فرایند ارزیابی طرح ها دارای چارچوب 
مشخص و تعیین شده قانونی، خصوصا 
از نظر زمان بندی و نیز حیطه ورود به 
مباحث،  می باشد یا صرفا سلیقه و اراده 
فلان مدیر سازمان، ملاك و روش انجام 
کار است؟؟ آیا میزان پایبندی سازمان 
بــه آیین نامه مذکور، حداقل در مورد 
پروژه های صنعت آب و برق، ارزیابی 

شده است؟
ـ آیا بدنه کارشناســی و ساختار 
ســازمانی محیط زیســت اساسا برای 
چنین میزانی از گستره فعالیت ها یا بهتر 
بگوییم- دخالت ها- تجهیز شده است؟؟

ـ آیا تدبیر درست دولت در توجه 
به محیط زیســت، به منزله ارحجیت 
نظرات غیرتخصصی هر ارگان، شخص 
و یا تشکلی با پیشوند و پسوند محیط 

زیســت، بر نظرات تخصصی متولیان 
قانونی و کارشناسان ذیربط است؟؟

ـ آیا سهم و نقش سازمان محیط 
زیست در تطویل طرح های عمرانی و 
علی الخصوص خسارات وارده از بابت 
این وقت کشی ها نباید مشخص گردد؟ 
اگر به هر دلیل کشــور دچار کمبود 
آب و قطعی برق و خســارات ناشــی 
از آن شــود، آیا وزارت نیرو به تنهایی 
پاسخگو خواهد بود، یا سازمان محیط 
زیست هم سهمی در این اتفاقات قابل 

پیش بینی خواهد داشت؟؟
ـ آیا رویه درســت این است که 
مسایل فنی و تخصصی مربوط به آب، 
در کف خیابان ها حل و فصل شود یا 

در مجامع تخصصی و علمی؟!
-  آیا برای این »هیجان آبی« که 
نادیده گرفتن پتانسیل های واقعی  با 
کشور به راه افتاده، عاقبت و نتیجه ای 
جز جنــگ آب و درگیری های قومی 
و قبیلــه ای، همراه با تبعات امنیتی و 

اجتماعی، می توان تصور نمود؟!
-  آیــا راه عبور کشــور از بحران 
کم آبی، کار، تلاش و ســرمایه گذاری 
مضاعف در این حوزه اســت یا رکود 
و بی عملی توام با مرثیه ســرایی های 
احساسی و بی حاصل معدودی دلواپس 

آبی؟!


